
 

 
 

 
UNA BONA OPORTUNITAT PER CANVIAR 
Llegir la premsa econòmica, en els darrers temps, s'ha convertit en un exercici 
de coratge. Cada vegada les dades són pitjors, i totes les iniciatives, públiques 
o privades, ens semblen insuficients i insatisfactòries. Hem entrat en una 
dinàmica negativa, les dificultats econòmiques ens han posat una bena, només 
veiem les dificultats de la situació. 
 
Índexs d'atur a l'alça, previsions de descens de les dades econòmiques, 
recessió, deflació, dificultats en el circulant, rigidesa en la concessió de 
finançament, augment dels imposts, autònoms captius, crisi, descens de 
consum…  
 
Darrerament, pocs són els indicadors positius que podem llegir en la premsa 
especialitzada (i en la no especialitzada!) Estam, no hi ha dubte, en una 
situació conjuntural complicada, en la qual ens veiem en la necessitat de 
prendre decisions encertades partint d'informació negativa. 
 
Davant aquest panorama, me permetreu que utilitzi aquest espai que me 
proporciona Gadeso per proposar un canvi en les nostres mentalitats. 
Crec que estam en una espècie de pànic escènic, que ens impedeix prendre 
decisions fluïdes, prenim decisions conservadores quan sempre havíem estat 
valents, no consumim “per si un cas”, provocant un empitjorament de la 
situació…  
 
Diuen els entesos que mai s'havia viscut una situació tan complicada… Davant 
això, m'agradaria fer una reflexió: quan constituírem les nostres empreses, 
quan assumírem els nostres llocs de responsabilitat, quan ens vérem davant 
situacions d'incertesa o de canvi, varem saber posar en marxa els mecanismes 
personals necessaris per sortir airosos… Els balears, els nostres avantpassats, 
especialment els empresaris turístics, varen saber emprendre quan res feia 
presagiar l'èxit que posteriorment van tenir…  Creieu que, si haguessin estat 
tan exhaustius en la lectura de les dades conjunturals com ho estam fent 
nosaltres, haguessin convertit les nostres Illes en el referent que són avui dia, 
quant a know-how? Seríem una comunitat amb bons indicadors econòmics 
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històrics (fins a no fa molt), si no haguéssim sabut innovar en els nostres 
productes o serveis?  
 
Crec fermament que estam davant una situació complicada, si, però també 
davant una molt bona oportunitat per fer ús d'aquestes habilitats que ens van 
ensenyar els nostres predecessors: la imaginació, la innovació, i, perquè no, 
l'esperit aventurer, més enllà de la por al fracàs que pot suposar seguir amb el 
model actual. 
 
Ja fa anys que parlem d'innovació i d'empreses responsables, però ara aquests 
dos conceptes han de ser aplicats en l'empresa més que mai. I haurien 
d'aplicar-se perquè és l'única manera de sobreviure davant aquesta situació 
d'incertesa, ideant maneres noves i òptimes de produir o de prestar els serveis, 
considerant l'entorn natural i social. És evident que moltes de les nostres 
empreses tenien un model que no ha superat els aldarulls de l'economia… No 
m'aventuraré a assegurar si estàvem en un model econòmic equivocat, cada 
empresa és un món, cada empresa ha d'establir les seves premisses per 
millorar, i, desgraciadament, en molts casos, sobreviure. 
 
El que és clar és que, com a gestors d'aquestes empreses, hem de vèncer la 
por a aquesta conjuntura desfavorable, i fer ús de les habilitats que comentava 
més amunt, que, tenir-les, les tenim, ja que les hem utilitzat en altres 
situacions… situacions de major bonança econòmica, cert, però cada moment 
requereix d'una anàlisi i una resposta diferent. 
 
 
Tenim un gran repte per davant, sortir d'aquesta situació enfortits, amb 
empreses més sòlides i millor orientades socialment, amb models econòmics 
sostenibles… en definitiva, empreses millors!. 
 


